
17          随 Sui Hexagram  

 

随(追随)由下震☳（雷，动）和上兑 ☱ （泽，悦）组成，也称

‘泽雷随’。好像泽水中响起巨雷，而泽水随着雷声而震动，所

以称为‘随’。震为刚，兑为柔， 一刚一柔形成和悦的景象，

雷也是随着季节的转变而出现，这也符合自然规律。君子从中领

悟到：不能盲目追随，要依时势条件的变化而调整行动的道理。  

《随》：‘元亨，利贞，无咎’。最为亨通，适宜正固，没有灾

难。序卦说：‘豫必有随，故受之以随’，因为前一卦是‘豫’

（愉悦），如果你能给他人带来愉快，就一定有人跟随你。卦象

上兑（悦）下震（雷）启发人们在跟随别人时，要懂得选择，择

善，择优而从，并根据时势的变化而调整自己的行为，坚守正

道，彼此尊重，就会通达畅顺，不会有灾害。  

初九，‘官有渝，贞吉，出门交有功’。官职有变动，只要坚守

正道，就会吉祥。出门交友，获得功绩，不会有过失。第一爻辞

提醒人们：你的职位，环境随时可能会有变化，但无能职位高

低，处境优劣，只要你坚守原则，坚持正道,找志同道合的朋友

一起实现共同的理想，就容易获得成功，不会有过失。  



六二，‘系小子，失丈夫’。系住小孩，失去丈夫。如果选择追

随年轻人（没有经验，不成熟的人），而忽略了追随有经验又刚

强的重要人（成熟可靠的人）就会对你的前程有阻碍。孟子说：

“鱼，我所欲也，熊掌亦我所欲也；二者不可得兼，舍鱼而取熊

掌者也”。当你面临选择时，应当要很小心，谨慎考虑如何取

舍。不要被小人的言行所蒙蔽而跟随，而要选择跟随有才德，有

智慧的君子，才能为你的成功创造条件。  

六三，‘系丈夫，失小子，随有求，得。利居贞’。意思是系住

大人，失去小孩，追随所求，可以得到。有利于坚守正道。为了

实现自己的理想，要选择随从于正直，刚强的大人（能帮助你的

人），这会给你带来安全感，也有助于你的成功, 但是你一定要

坚守正道。 

九四，‘随有获，贞凶。有孚在道，以明，何咎？’追随者带来

收获，也会带来凶险，保持诚信，以明智处理正道，也不会有什

么灾难？虽然你的诚信获得了很多追随者，但是你不能为了满足

个人的虚荣心而不加选择地接受所有人。这样会引起你的上司不

满而带来灾祸。你要坚守正道，光明磊落，重获领导的信任而避

免过错。 



九五，‘孚于嘉，吉。’对于美善之事要保持诚信，吉祥。爻词

强调诚信的重要，只要真诚地对待美好善良的事，坚守正道，就

会获得吉祥。这一爻已经来到领导之位，作为一个好的领导除了

用诚信的美德来获得大众的信任，还要宣扬这种美德而得到下属

的辅佐，就会吉祥。  

上六，‘拘系之，乃从维之，王用亨于西山。’不必用强行的手

段捆绑起来，用严厉说服的方法要求对方顺从。君王可以在西山

享用美餐。由于君王（领导）的诚信，正义而获得很多追随者， 

但是对于那些长期不顺从的人，已经无路可走（上爻），又受到

君王的诚意所感化，这时不必采用强行的手段，他们也心甘情愿

归顺。大王（领导）就无后顾之忧，可以安心在西山享用美餐感

恩祭祖。  

随(追随)由下震(雷，动）和上兑（泽，悦）组成，卦象显示泽

水中因为巨雷的震动而随震起波，故称‘随’（追随，顺从）。

由于雷声的震动也是随着季节的转变而出现的。君子从中领悟到

为了慎始善终，建立诚信的美德，就要顺应时势的变化而调整自

己的行为，始终坚持正道来感化那些有不同见解的人归顺，而达

到团结一致共同创建伟业的目标。虽然团结重要，可是太团结也

会造成腐败，封闭的状态。团结之后要如何接纳不同见解，持开

放的态度而达至更加和谐的状态，请看下一卦‘蛊卦’的启示。 



17           随卦 Sui Hexagram  
 

The Sui Hexagram is combined with Zhen ☳ (thunder, quake) below and Dui ☱  

(lake, pleasure) above. The image of Sui shows there is loud thunder in the water 

of a lake, and the water is surging and oscillating following the exploding thunder. 

Zhen symbolizes firmness while Dui symbolizes softness. Having firmness and 

softness form a harmonious scene. Thunder also appears with the change of 

seasons, which is in line with the laws of nature. A gentleman realizes from this 

natural phenomenon that it is necessary to adjust his actions according to the 

changing conditions and stages, and not follow others blindly.  

The Judgment of Sui: ‘Supreme fortune, to be steadfast, profit, no harm.’ The 

previous hexagram is ‘Yu’ (Elation) and as I Ching states ‘elation must have 

followers, so this hexagram is called Sui (following)’. If you bring pleasure to 

others, there must be some followers. The image in the above trigram Dui 

(pleasure) and below Zhen (thunder) inspire people that when you follow others 

you must know: how to choose daily activities, choose the good and the best to 

follow; and adjust your behavior according to the changing times. And by 

sticking to the right path and respecting each other, there will be profit and no 

harm.  

Chu-Jiu: ‘change at court, to be steadfast, is auspicious, exchanges beyond the 

gate will success’. This line reminds us that your position or environment can 

and will change at any time. However, if you stick to the principle (Dao, the law 

of nature) and do the right thing, irrespective of the situation, you can still find 

like-minded friends to pursue common goals and achieve success. There will be 

no fault with your choice.  



Liu-Er: ‘Bound to the small man, loss the great man’. If you choose to follow a 

small man (inexperienced, immature, and unreliable), and neglect to follow a 

great man (experienced, mature, and reliable), it will create obstacles for you. 

Mengzi said ‘Fish, are what I want, bear's paw is also what I want; I can't have 

both, and it is the wise man who abandons the fish and takes the bear's paw (as 

bear paw is more value than fish).’ When faced with a choice, you should 

carefully consider how to choose what you really want - do not be deceived by 

the words and deeds of the small man, instead, choose to follow the great man 

whose virtues and wisdom can help you to succeed.  

Liu-San: ‘Bind to the great man, lose the small man. Following your dreams. To 

remain steadfast is profit’. In order to realize your ideas, choose to follow a great 

man who, reliable and capable, brings you a sense of security and helps you 

succeed. However, you must not rely on others but stick to the right path (stay 

honest, self-cultivate,d and remain righteous).  

Jiu-Si: ‘Following brings a result, steadfastness brings calamity. Good faith lights 

the way. There can be no harm’. Although your integrity and reputation have 

gained many followers, you cannot accept everyone indiscriminately for the 

sake of personal ambitions. This can lead to distrust by causing dissatisfaction 

among your senior leaders. But with good faith, if you stick to the right path, 

remain open-minded, aboveboard, and retain the trust of your leaders all can 

still turn out for the best, there will be no harm.  

Jiu-Wu: ‘Good faith, celebration, auspicious.’ This line emphasizes the 

importance of good faith. Your success is assured if you treat good and kind 

things sincerely and stick to the right path. This line is situated in the senior 

leadership position. As a good leader, in addition to using your virtue of integrity 



to gain the trust of the public, you also promote virtues to obtain the assistance 

of your subordinates (followers) and it will be auspicious.  

Shang-Liu: ‘Grasp. Bind. The king sacrifices on West Mountain.’ Your sincerity 

and integrity have been wildly respected. You don't need to force people to obey 

and follow you through harsh measures as your integrity and justice make 

followers obey. For those who have been disobedient for a long time, there is 

no other way for them to go (this being the hexagram’s last line), they are 

influenced by your sincerity and are willing to follow and obey you. You, as a 

leader, have few concerns and enjoy a peaceful time just as the king enjoy a 

delicious meal in Xishan in peace with gratitude to their ancestors. 

Sui Hexagram (following) gives us a hint of how to choose the follower and be 

followed. The image of this hexagram symbolizes that the water in the lake is 

shaken by the vibration of the giant thunder (Dui above and Zhen is below). The 

tremors due to thunder also appear with the changing seasons. A gentleman 

should take inspiration from this phenomenon and follow the right person, 

establish the virtue of integrity, adjust one’s behavior in accordance with the 

changes of the times, and adhere to the right path so as to achieve unity and 

jointly create success. Although unity is important, binding unity too tide can 

also lead to corruption and a closed mindset. But after uniting how shall we 

accept different opinions and achieve a greater harmonious state? Help is 

provided in the next hexagram "Gu”. 

 


